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Tlačová správa  

Národná vodná konferencia o revitalizácii krajiny a integrovanom manažmente povodí 

Vo štvrtok 1. marca 2012 sa v priestoroch Úradu vlády SR konala Národná vodná konferencia 

o revitalizácii krajiny a integrovanom manažmente povodí zameraná predovšetkým na 

dosiahnuté výsledky prvých dvoch realizačných projektov Programu revitalizácie krajiny a 

integrovaného manažmentu povodí SR v roku 2011. Ide o program, ktorý vláda SR schválila 

27. októbra 2010 a finančne, odborne a kapacitne ho podporovala. Národnej vodnej 

konferencie sa zúčastnilo 114 účastníkov. Súbežne s konferenciou bola sprístupnená 

v priestoroch budovy úradu vlády aj tematická výstava veľkorozmerných fotografií z 15 obcí, 

ktoré boli zapojené do realizačných projektov programu v roku 2011.  

V úvode konferencie vystúpili so svojimi príhovormi splnomocnenec vlády SR pre územnú 

samosprávu, integrovaný manažment povodí a krajiny Martin Kováč, minister práce, 

sociálnych vecí a rodiny Jozef Mihál a generálny riaditeľ Ústredia práce, sociálnych vecí 

a rodiny Ivan Juráš. Minister Mihál spolu s generálnym riaditeľom Jurášom ocenili vznik 

pracovných miest a zapojenie dlhodobo nezamestnaných do pracovného procesu v rámci 

realizačných projektov programu, ktoré boli vytvorené na základe príslušných ustanovení 

zákona o službách zamestnanosti a v značnom rozsahu boli hradené z prostriedkov 

Európskeho sociálneho fondu. Národná konferencia bola vyústením šiestich regionálnych 

konferencií, ktoré sa konali v uplynulom období v obciach Choňkovce, Kružlová, Krivany, 

Hranovnica, Krasňany a Hrnčiarske Zalužany. Z doterajšej implementácie realizačných 

projektov programu ako aj z regionálnych konferencií a tejto národnej vodnej konferencie 

boli zozbierané odporúčania pre zlepšenie celého programu revitalizácie krajiny a jeho 

realizačných projektov. Tieto odporúčania sa premietli aj do súhrnnej správy o realizácii 

prvého realizačného projektu Programu revitalizácie krajiny a integrovaného manažmentu 

povodí Slovenskej republiky 2011, ktorú by mala prerokovať vláda. Účastníci konferencie 

podporili pokračovanie programu revitalizácie krajiny a  jeho realizačných projektov. 

V prestávka bola za účasti ministra práce, sociálnych vecí a rodiny vykonaná prezentácia 

vodozádržného efektu revitalizovaného úseku  krajiny (poškodenej eróznej ryhy 

s revitalizačnými opatreniami) a rovnakého nerevitalizovaného úseku krajiny na modeloch 

krajiny vytvorených pre tento účel.         

  

Celkom 12 starostov obcí prezentovalo svoje skúsenosti s implementáciou programu vo 

svojich obciach. Ocenili nielen záujem vlády SR riešiť situáciu, ale aj možnosť vytvorenia 

pracovných miest pri prácach na vyhotovovaní rôznych revitalizačných a vodozádržných 

opatrení v poškodených úsekoch krajiny. Starostovia obcí, ale aj samotní zhotovitelia, 

poukázali na všeobecne dobrú spoluprácu pri realizácii projektov v katastroch ich obcí či už 

s miestnou štátnou správou, správcami drobných vodných tokov alebo správcami, užívateľmi 

a vlastníkmi dotknutých pozemkov. Poukázali však tiež na potrebu zlepšenie tejto spolupráce 

v niektorých oblastiach. Ohľadne spolupráce so štátnym podnikom Lesy SR by privítali 

ústretovejšiu spoluprácu pri dodávke a cene dreva pre revitalizačné opatrenia. Obce zo svojich 

skúseností hovoria, že drevo viackrát museli vyvážať zo skladov späť do lesa, a pri odbere 



dreva na mieste obce platili rovnakú cenu, ako keby brali drevo zo skladu, čo niekedy 

predražovalo alebo časovo komplikovalo priebeh prác. K tejto problematike na konferencii 

priamo diskutovali zástupcovia obcí a zhotoviteľov s generálnym riaditeľom podniku Igorom 

Viszlaiom, ktorý sa tiež zúčastnil konferencie. Svoje skúsenosti prezentovali aj vodní majstri 

a zhotovitelia. Po prvých búrkach a prívalových dažďoch skonštatovali, že opatrenia sa 

osvedčili a jednoznačne podporujú pokračovanie programu a jeho rozširovanie na ďalšie 

oblasti. Opatrenia znamenajú prínos pre obce aj v čase sucha, nakoľko zadržaná voda 

v krajine počas dažďov zlepšuje minimálne prietoky na vodných tokoch v období mimo 

dažďov. 

 

Rozsiahlu a vášnivú diskusiu vyvolal príspevok prof. Viliama Macuru zo Slovenskej 

technickej univerzity v Bratislave, ktorý poukázal na, podľa jeho názoru, nesprávne 

definovanie opatrení, ktoré sú realizované v rámci realizačných projektov nakoľko zastáva 

názor, že tieto opatrenia nemajú charakter protipovodňových opatrení. Na vystúpenie pána 

profesora Macuru reagoval stručne splnomocnenec, ktorý uviedol, že program revitalizácie 

krajiny rieši revitalizáciu poškodených úsekov krajiny realizáciou vodozádržných 

a revitalizačných opatrení, čím sa znižujú tak povodňové riziká, ako aj riziká sucha a zároveň 

sa chráni pôda pred vodnou eróziou. Revitalizačné opatrenia nie sú opatreniami 

protipovodňovej ochrany, a preto sa nemôžu tieto názvy vzájomne zamieňať, rovnako sa 

nemajú zamieňať ani názvy program revitalizácie krajiny a protipovodňový program, čo je 

mylné pomenovanie a interpretácia, uviedol splnomocnenec. Program protipovodňovej 

ochrany je dnes riešený prípravou plánov manažmentu povodňových rizík definovaných v 

zákone č. 7/2010 Z. z. o ochrane pred povodňami, ako to vyplýva zo smernice Európskeho 

parlamentu a Rady 2007/60/ES (povodňová smernica).  Revitalizácia krajiny je od slova 

oživiť, obnoviť život, a preto je cieľom programu revitalizácie krajiny širší záber a to 

znižovanie rizík sucha, povodňových rizík, ale aj rizík degradácie ekosystémov práve 

obnovou (aspoň pôvodnej) retenčnej schopnosti poškodených úsekov krajiny. Profesor 

Macura ďalej uviedol, že podľa jeho názoru problém prívalových dažďov je problémom len 3 

% obcí a ostatné obce majú problém s regionálnymi povodňami (z dlhodobého dažďa). Toto 

tvrdenie pána profesora je však v rozpore s vedeckými poznatkami pracovníkov 

prírodovedeckej fakulty UK v Bratislave, ktorých mapa potenciálu povodňových rizík 

poukazuje na to, že problém prívalových dažďov rôzneho stupňa je problémom 80 až 85% 

územia Slovenska, teda aj rovnakého počtu obcí z ich celkového počtu 2931. Regionálnymi 

povodňami je postihovaných zhruba 15 až 20% územia Slovenska, v mnohých prípadoch aj 

súbežne s prívalovými dažďami. Realizačné projekty programu v roku 2011 vychádzali práve 

z tejto vedeckej analýzy, a preto bol dôraz pri realizácii opatrení kladený na horné časti 

povodí. Z tejto polemickej debaty vyplynuli tri závery: 1. profesor Macura nenamieta nič voči 

revitalizácii krajiny v obciach; 2. vodné hospodárstvo je už viac ako 20 rokov v kríze vo 

všetkých oblastiach; 3. kvôli deficitu finančných prostriedkov je údržba vybudovaných 

vodných stavieb na Slovensku nedostatočná.     

 

V polemickej časti diskusie vystúpil ešte Ing. Holčík, pracovník štátneho podniku 

Vodohospodárska výstavba, ktorý poukázal na to, že prípravný výbor vedeckej konferencie 

„Manažment povodí a povodňových rizík“, ktorá sa uskutočnila 6. až 8. decembra 2011 

v Častej – Papierničke prijal závery a odporúčania z tejto konferencie v rámci ktorých sa 

výbor vyjadril kriticky k programu revitalizácie krajiny. Na toto vystúpenie stručne 

zareagoval splnomocnenec ktorý uviedol, že prípravný výbor konferencie zámerne 

manipuloval závery a odporúčania z konferencie s cieľom vytvoriť zlý obraz o dobre 

naštartovanom programe revitalizácie krajiny. Splnomocnenec v tejto súvislosti ešte uviedol, 

že stagnovanie vodohospodárskych inštitúcií a vodného hospodárstva ako celku sa nezastaví 



ukončením programu revitalizácie krajiny, ale iba dôslednou reformou vodného hospodárstva 

a prijatím systémových opatrení na zlepšenie starostlivosti o krajinu na integrovanom 

(holistickom) prístupe. Takýto návrh systémových opatrení splnomocnenec a jeho tím aj 

sformulovali bude však už na budúcej vláde, aby v rozpracovaní týchto otázok systémového 

charakteru pokračovala, rovnako ako aj v ďalších realizačných projektoch programu, či 

komplexných realizačných projektoch programu.  

  

Starostovia obcí v rámci diskusie oponovali tvrdeniam prof. Macuru a Ing. Holčíka. Podľa 

slov niektorých z nich nastala situácia, kedy sú po dlhodobej nevšímavosti zo strany 

vodohospodárov potrebné akékoľvek opatrenia, ktoré budú zabraňovať vytápaniu obcí 

a poškodzovania majetku ich obyvateľov a oni sú ich ochotní realizovať. V závere 

konferencie vystúpili aj odborníci zo zahraničia  Justus Lodeman a  Michal Gazovič, 

z Greifswaldskej  univerzity v Nemecku, ktorý poukázali na významné sociologické 

a environmentálne prínosy realizačných projektov programu. V tomto bloku tiež vystúpil aj 

prof. Ján Čermák z Mendelovej univerzity v Brne, ktorý poukázal na významný koncepčný 

prínos realizačných projektov programu revitalizácie krajiny, ako aj dosiahnutý veľký prínos 

pre obnovu a ochranu zdravia lesov a lesných ekosystémov.  

 

Prezentácie prednášateľov ako aj text úvodného príhovoru splnomocnenca účastníkom 

konferencie si môžete stiahnuť alebo pozrieť na tejto stránke.  

 

Splnomocnenec vlády SR pre územnú samosprávu, integrovaný manažment povodí a krajiny 

Martin Kováč 


